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Nedejme si vytunelovat Vánoce!

Investitura na Strahově

„Přišel do svého vlastního, ale jeho vlast-
ní ho nepřijali. Těm pak, kteří ho při-
jali a věří v jeho jméno, dal moc stát se 
Božími dětmi. Ti se nenarodili, jen jako 
se rodí lidé, jako děti pozemských otců,  
nýbrž se narodili z Boha.  
A Slovo se stalo tělem a přebývalo mezi 
námi. Spatřili jsme jeho slávu, slávu, jakou 
má od Otce jednorozený Syn, plný milosti 
a pravdy.“ (Jan 1,11-14)  
Rok co rok jsme svědky toho, jak se z Vánoc 
vytrácí jejich duchovní podstata. Svátky, kte-
ré mají přinášet pokoj a vnitřní usebrání, při-
náší spíše shon a nervozitu. V tomto období 
stoupá nejenom počet dopravních nehod a ji-
ných incidentů, ale také počet sebevražd. 
Možná si řeknete, že nás křesťanů se to ne-
týká. Některých křesťanů možná ne, ale těch 
je zoufale málo. Nejsem si jistý, jestli mezi ně 
vždycky patříme.
Před časem jsem si všimnul sloganu: „Aby 
vaše Vánoce byly značkové, musíte…“ – sa-
mozřejmě nakupovat pouze značkové zboží.
Napadá mě souvislost s kontrolou vietnam-
ských tržnic, kterou za asistence policie 
tam dost často provádí celníci a inspektoři 

obchodní inspekce. Pokaždé zabaví za ně-
kolik milionů padělků, které se tito pod-
nikavci snaží prodat pod hlavičkou značek 
věhlasných �rem. Jejich podvodnická vy-
nalézavost je opravdu zarážející. Vědí, že 
podvádí, vědí, že jim hrozí trest, přesto 
vytrvale podvádí dál.
Jistě si nemusíme zdůrazňovat, že Vánoce se 
obejdou bez značkových věcí, byť by jejich 
kvalita byla jakkoliv vysoká, ale neobejdou se 
bez Ježíše. 
Chceme-li prožít Vánoce plné radosti a po-
koje – té nebeské radosti a Božího pokoje, 
dobře se dívejme, co všechno přinášíme do 
našich domovů, co všechno chceme mít na 
štědrovečerním stole, aby nebeští inspektoři, 
kdyby se náhodou objevili, nemuseli vyházet 
do kontejnerů marnosti všelija-
ké pohanské tretky, byť je máme 
ozdobené značkou křesťanství.
Ještě horší jsou věci, které přímo 
hyzdí Vánoce. Jsou to naše ne-
vyznané hříchy a neodpuštěné 
křivdy.
Štědrý večer prověří náš vztah 
k Bohu, ale také naše vztahy 
k našim nejbližším. Nečekejme, 
že nános této špíny vyčistí ten 
druhý. Začněme sami a možná 
se ten druhý přidá.
Nejpopulárnější vánoční ko-
ledou je bezesporu Tichá noc. 
Vede nás do Betléma, abychom 
si tam u jesliček uvědomili, co 
se to vlastně stalo, že se Bůh tak 
hluboko snížil, že na sebe vzal 
lidské tělo a dokonce se narodil 
ještě pod lidskou úroveň – na-
rodil se v chlévě, mezi zvířátky. 
To proto, aby za ním mohli přijít 
i ti nejchudší i ti nejníže posta-
vení – samozřejmě, že to platí  

i v rovině duchovní. I ten největší hříšník 
může se svojí špínou do chléva, kde jej čeká 
odpuštění a cesta do chrámu Božího.
Tichá noc nás však vybízí také k tomu, 
abychom se sami utišili, abychom mohli 
uslyšet tichý Boží hlas, který je určený 
pouze nám.  
Nenechme se vtáhnout do oslavy pohan-
ských Vánoc, které jsou vytunelované o to 
nejdůležitější, o samotného Pána Ježíše. 
Přeji vám, abyste v tichu svého srdce  
uslyšeli andělské zpěvy. Přeji vám, abyste 
uslyšeli především tichý Ježíšův hlas, ten 
ať vás potěší a povzbudí a také vede k těm, 
kteří ještě Jeho hlas v tom dnešním chaosu 
nezaslechli.  

JK

Dne 9. listopadu 2013 se po mnoha letech 
opět konala řádová investitura v Praze. 
Měli jsme tu čest uvítat mezi námi du-
chovního protektora našeho Řádu, Jeho 
Blaženost patriarchu Řehoře III., a Jeho C. 
K. Výsost arcivévodu Andrease Salvatora 
von Habsburg-Lothringen, jako pověřené-
ho osobního zástupce velmistra Řádu. 
Slavnost se uskutečnila v bazilice Nanebe-
vzetí Panny Marie na Strahově. Na tomto 

místě se sluší poděkovat Královské kanonii 
premonstrátů a především J. M. opatovi 
Michaelu Pojezdnému za laskavé poskyt-
nutí chrámu. 
Jako základna nám posloužil Lindner 
Hotel Prague Castle v těsném sousedství 
kláštera. Zde již v dopoledních hodinách 
proběhla tisková konference s J. B. patri-
archou Řehořem. Ve 14.30 pak od hotelu 
vyšel dlouhý průvod účastníků investi-

Novým hlavním kaplanem Českého velko-
bailiviku je Jeho Eminence PhDr. Miloslav 
kardinál Vlk, emeritní pražský arcibiskup. 
Do funkce ho slavnostně uvedl duchovní pro-
tektor Řádu a udělil mu církevní velkokříž.

1/2023

Obraz Seslání Ducha 
svatého na hlavním 
oltáři v kostele 
sv. Ducha v Praze 
(foto Vladimír Němec)

Jestliže ve vás přebývá Duch toho, 
který Ježíše vzkřísil z mrtvých, 

pak ten, kdo vzkřísil z mrtvých Krista Ježíše, 
obživí i vaše smrtelná těla Duchem, 

který ve vás přebývá. (Řím. 8, 11)
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Slavkovská iniciativa smíření je mezinárodní 
centrum usmíření, jež vyvíjí aktivity pod záštitou 
Ekumenické rady církví v ČR a České biskup-
ské konference ve spolupráci s městem Slavkov 
u Brna a DSO Ždánický les a Politaví. Cílem eku-
menického setkávání různých křesťanských církví 
a denominací, představitelů kulturního, občanské-
ho a politického života i široké veřejnosti je přispět 
ke smíření mezi církvemi i mezi národy a společ-
ně navrátit křesťanské hodnoty do vzájemných 
vztahů mezi lidmi. Na zámku Slavkov-Austerlitz 
vznikla v roce 1996 platforma, ve které se scházejí 
duchovní různých církví, starostové obcí, histori-
kové, politici a významné osobnosti Čech, Mora-
vy, Slezska, Slovenska, Rakouska a Polska. Jejím 

prostřednictvím se účastníci snaží zejména sami 
v sobě nacházet cesty a způsoby, jak překlenout 
propast mezi lidmi, vytvořenou nesnášenlivos-
tí rasovou, národnostní a zejména náboženskou. 
Propast, kterou překlene jen čisté srdce, hledající 
u druhých prvky spojující, nikoliv rozdělující. SIS 
se koná na přelomu září a října ve Slavkově u Brna 
a v obcích mikroregionu Ždánický les a Politaví.
Místem konání Slavkovských dní smíření v sobo-
tu 22. října 2022 se staly Uhřice (okres Hodonín). 
Akci pořádala Slavkovská iniciativa smíření, DSO 
Ždánický les a Politaví, obec Uhřice, Vojenský 
a špitální řád sv. Lazara Jeruzalémského. Program 
začal ve 14 hod. v kostele sv. Jana Křtitele slav-
nostním příchodem delegátů. Vzácné hosty přiví-

tal a představil reverend Jaroslav Kratka, ECLJ, 
moravský bailiv našeho Řádu. Zatímco ekume-
nické bohoslužbě předsedal Mons. Jiří Mikulášek, 
emeritní generální vikář brněnské diecéze, homilii 
inspirovanou čtením z Matoušova evangelia 7,24-
27 přednesl Petr Karas, farář v Dolních Bojano-
vicích. Ideu ekumenismu umocnily písně „Jeden 
Pán, jedna víra“ Petra Ebena a „Spoj nás v jedno, 
Pane“, jež zpívalo celé shromáždění. Bohoslužbu 
protkaly rovněž skladby Henryho Purcella, Johan-
na Pachelbela a improvizace varhaníka Karola 
Frydrycha. 
Poté se účastníci přesunuli do kulturního domu, 
kde v režii Petra Karase proběhl seminář a před-
náška na náboženská témata. Pro všechny hosty 
bylo nachystáno agapé. Setkání ukončil koncert 
sólistů Lenky Cafourkové (soprán) a Kuby Kubína 
(tenor), Smíšeného komorního sboru a instrumen-
tálního ansámblu Musica da camera Brno, dopro-
vázeného vynikajícím brněnským varhaníkem 
Martinem Jakubíčkem; dirigoval Martin Franze. 
V jejich podání zazněl cyklus Moji přátelé Martina 
Jakubíčka a Missa brevis Zdeňka Krále. Hudební 
výkon interpretů byl přesvědčivý a dočkal se vře-
lého přijetí u publika.  
Závěrem. Setkání umožnilo zpomalit v dnešní 
hektické době a zamyslet se nad ústředním téma-
tem Slavkovské iniciativy smíření 2022: „Kdo 
zachrání příští generace“. Mezi účastníky panoval 
konsensus příjemně a smysluplně stráveného od-
poledne. Akce pohladila po duši, měla okysličující 
účinky a byla pomyslným „dopingem“ do dalších 
dní. Co víc si přát?
 Karol Frydrych

Úvodem prosím, pověz nám něco o sobě – 
odkud pocházíš, rodina, sourozenci, školy, 
prostředí.

Pocházím z Postoupek, dnes již místní 
části Kroměříže. Vystudovala jsem So-
ciální péči - pečovatelskou činnost na 
zdrávce v Kroměříži. Při střední škole 

jsem vedla ve farnosti Společenství dětí a záro-
veň studovala Animátorský kurz. Pár let po ma-
turitě jsem strávila rok na volontariáru (dobro-
volná služba ve farnosti), kde jsem působila ve 
farnostech na severní Moravě. Pracovala jsem 
u lůžka pacientů/klientů v jednom domově v Pra-
ze a před nástupem na mateřskou jsem pracovala 
v administrativě v domácím hospici. V současné 
době jsem s naším třetím Benjaminkem na rodi-
čovské dovolené, která má ale do dovolené velmi  
daleko.  
 
Pocházíš z praktikující křesťanské rodiny, 
nebo jsi cestu k víře hledala sama později? 
Případně obojí – ono se to vůbec nevylučuje 
(hledáme celý život).

Řekla bych, že spíše z nepraktikující rodiny, i když 
jsme všichni pokřtění a děda dokonce jako malý 
kluk ministroval, nicméně víra v naší rodině se ni-
jak zvlášť nerozvíjí. O nějakém kostele, nábožen-
ství, kdo to byl/je Ježíš jsem začala postupně do-
zvídat díky hodinám náboženství, které jsem díky 
mojí mamince navštěvovala. Hodina náboženství 
ve škole na prvním stupni, hodina v neděli v kos-
tele. Pamatuji si, že snad největší motivací, proč jít 
do kostela, byla samolepka v hodině náboženství, 
řekla bych, že u nás pěti, kteří jsme do nábožka 
chodili, to bylo v tom věku normální. Tradičně ná-
sledovalo ve třetí třídě první svaté přijímání. Na 
druhém stupni, kde jsem 3 roky hodiny nábožen-
ství pak nenavštěvovala, protože z malé vesnické 
školy jsme přešli do městské, kde tyto hodiny byly 
jen pro první stupeň, a i když jsem měla jakousi 
snahu tam chodit, opakovat neustále to samé mi 
připadalo jako ztráta času. A tak jsem chodit pře-
stala, s tím tuším i trochu utichlo „chození“ do 
kostela, nebo bylo velmi, velmi sváteční. Zlom 
ale nastal koncem osmé třídy, kdy jsem v našem 
farním časopise viděla možnost duchovní obnovy 
pro děvčata a rozhodla se, že chci jet. Neměla jsem 

tušení o co jde, co mě tam čeká, jen jsem nějak 
vnitřně chtěla jet. A jela. Zpětně vnímám toto ob-
dobí jako požehnané, období osobního obrácení. 
Od této chvále se můj život tak nějak formoval 
ke službě. Snad i jistou formací moji biřmovací 
kmotry,  se kterou jsem se na dalších duchovních 
cvičeních seznámila. 
 
Tuším, že jsi vážně uvažovala o zasvěceném 
životě (klášter, řehole, kongregace?). Můžeš 
nám o tom něco povědět? 
 
Ano, je tomu tak. Zvenčí se mohlo zdát, že jsem 
směřovala k boromejkám, se kterými jsem se prá-
vě díky mé biřmovací kmotře seznámila (kmotra je 
boromejka) a už v 15 letech mohla „osahat“ práci 
u lůžka pacientů. Také jsem u nich pak nějakou 
dobu po škole pracovala, a tak nějak přirozeně 
se mohlo zdát, že moje cesta je jasná. No neby-
la. Vnitřní nastavení a zpětně reflektuji, že možná 
i právě ono zakotvení v brzkém věku v tak náročné 
práci, vedlo moje srdce a kroky do kontemplativ-
ního řádu. Do ticha. Do ústraní. Na Karmel. Také 
jsem tam nějaký čas jako zájemkyně jezdila. Obě 

Rozhovor s Janou Měřičkovou

Ohlédnutí za Slavkovskou iniciativou smíření 2022
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zkušenosti mě formovaly a z obou čerpám dodnes 
a jsem těmto dvěma velkým řeholním rodinám za 
mnohé vděčná. Ovšem Pán tomu nakonec chtěl ji-
nak a vlastně dodnes tak nějak úplně nechápu jeho 
cesty. Kdyby mi někdo v mých nácti řekl, že budu 
mít rodinu a více dětí, asi bych s úsměvem sobě 
vlastním řekla: „No to asi ne“. 
 
A co tě přivedlo do našeho Řádu (případně 
spíše kdo)?  A myslíš, že ti náš Řád nějakým 
způsobem naplnil či nahradil tyto plány?

Stejně jako bych v …nácti řekla, že rodina urči-
tě ne, jsem ještě před pár lety říkala: „Lazariáni? 
Ne, děkuju“. Ale cesty Páně 
jsou nevyzpytatelné. A para-
doxně to nebyl můj manžel, 
i když to byl následně pak 
on, kdo odpovídal na moje 
všetečné otázky ohledně 
členství, jak se může zdát, 
ale byla to jistá souhra ná-
hod, spíše bych řekla Boží-
ho vedení, která mě přivedla 
do Café Louvre na setkání, 
s dnes již naším velkobaili-
vem. Čím více jsem o tom 
přemýšlela, tím více mi to 
zapadalo. Řád. Ekumena. 
Služba. Paliativa. Hospice. 
Společenství. Najednou mi 
toto povolání dávalo daleko 
větší smysl než v době před 
pár lety. Ano, všechno má 
svůj čas. Jestli mi náš Řád 
naplnil, či nahradil plány 
o zasvěcení? Nemůžu říct, 
že by nahradil, protože náš 
Řád je velmi specifický 
v onom žití spirituality a po-
dle mě nejde srovnat uza-
vřenou klauzuru nebo život 
v činné kongregaci s naším 
způsobem prožívání spiri-
tuality. Každé má něco do 
sebe, každé naplňuje ducha 
svým způsobem. Jedno ale 
mají tyto tři způsoby spirituality společné, a to je 
svoboda a společenství. Každá z těchto cest vede 
ke svobodě a když si to sedne, jak má, člověk se 
pak cítí, i přes různé příkazy a formy žití spiritu-
ality, svobodný. A všechny tři formy zasvěcení se 
žijí ve společenství, které je důležité pro sdílení 
radostí, ale i starostí. A víme, že naše spiritualita 
společenství je velmi specifická a je na nás, jak 
toto společenství žijeme. Ne všichni se můžeme 
setkávat pravidelně, ale můžeme se za sebe modlit, 
a to je důležité, protože i když se nevidíme, víme, 
že neseme jeden druhého před Pána. 
 
Jsi v našem Řádu velmi krátce, přesto je za 
Tebou obrovský kus práce a aktivit. Jak to 
jde dohromady s rodinou? Zbývá ti nějaký 
čas pro sebe?

Co je vlastně kus práce? Dost věcí vykrystalizo-
valo v průběhu mého postulátu a částečně za ně-
kterými aktivitami stojí i můj animátorský duch. 
V Řádu jsem přebrala správu sociálních sítí. Nej-
důležitějším momentem v této činnosti je zvidi-
telnění naší činnosti a vůbec povědomí o našem 
Řádu mezi lidmi. Měli bychom být tam, kde lidé 
tráví svůj čas, a to v dnešní době sociální sítě ne-
pochybně jsou. V tomto ohledu si myslím, že jsme 
se nějak rozvinuli, a věřím, že si v tomto interne-
tovém prostoru své místo udržíme. A fundraising? 
Věřím v jeho sílu, to že funguje a v nezisku má 
nepochybně své místo. Oprášila jsem základní 
info z kurzu, který jsem před lety dělala, sepsa-

la oslovení a oslovila první firmy, u kterých jsem 
doufala v potenciál daru, či spolupráce, a výsledek 
můžeme transparentně sledovat právě na našich 
sociálních sítích. Ne vše se daří, jak bych si před-
stavovala. Ne vždy je vše hned. Ale i ve fundrai-
singu to chce vytrvalost a já doufám, že i ta se nám 
udrží. Je to opravdu kus práce? Já pořád nevím 
a často pochybuju o tom, jestli dělám dost, ale ka-
ždý podle toho, co umí a na co mu stačí jeho síly. 
Jestli jsem se na rodičovské něco naučila, je to ješ-
tě lepší time management, než jsem ovládala před 
dětmi. Takže za sebe mohu říct, ano, lazariánství 
lze žít i pokud máme rodinu. Čas pro sebe? Tak to 
je tedy Vladimíre otázka na tělo. Ale budu upřím-
ná. Toho času pro sebe moc není. O to víc si ale 
užívám ty malé chvilky jako například, že si dovo-
lím vypít teplé kafe, umyju vlasy, nebo se podívám 

na nějaký dobrý film, příp. mrknu na novinky v pa-
liativě, nebo fundraisingu. 

Studuješ teologii. V řadě křesťanských 
denominací je v současnosti běžná ducho-
venská služba žen. A začíná se o ní nesměle 
diskutovat i v římskokatolické církvi. Uvažu-
ješ o tomhle poslání, pokud by to šlo? A jak 
se na tuto problematiku osobně díváš? Před 
rokem jsi dostala Řád Elišky Přemyslovny. 
Co to pro tebe znamená?

Už je to rok, co jsem studium ukončila. Měla 
jsem k tomu své důvody a netuším, jestli se ješ-

tě někdy ke studiu teologie 
vrátím, ale v současné době 
to nevidím moc reálně. Nic-
méně, abych ti odpověděla 
na otázku, nikdy jsem o této 
cestě neuvažovala. Vystudo-
vat teologii byl můj dětský 
sen ze základní školy, učit 
náboženství. Ale jak člověk 
roste, roste i jeho poznání 
a rozhled a zjišťuje, že život 
není jen černá a bílá. (Ne, že 
bych do té doby viděla svět 
jen v těchto barvách). 
A úloha ženy v církvi? Tak 
to je velké téma, určitě na 
delší debatu. Ženy mají 
v církvi jistě své místo. 
A myslím, že doby, kdy vr-
cholem jejich služby byla 
výzdoba v kostele, zpěv, či 
čtení z Písma a maximálně 
ta výuka nábožka, jsou za 
námi. A pokud se žena cítí 
být volána k duchovenské 
službě, nemělo by jí být 
v naplnění tohoto volání 
bráněno. Vždyť i ženy měly 
v dobách prvotní církve 
svou nezastupitelnou roli. 
Bylo by bláhové si myslet, 
že posláním ženy je stát 
u plotny, vařit jídla, pravi-

delně chodit na mše svaté a že maximum její čin-
nosti bude vedení společenství.
  
Před rokem jsi dostala Řád Elišky Přemys-
lovny. Co to pro tebe znamená?

Vděčnost. A hlavně je to pro mě závazek do bu-
doucna, protože se jedná o ocenění, které je udělo-
váno ženám, za nimiž je kus odvedené práce. Chci 
se snažit, abych tohoto ocenění byla hodna i do 
budoucna, abych se později nemusela stydět. Ur-
čitě to není o tom dostat medaili a fertig. Naopak, 
ta medaile, alespoň pro mě, je určitým motorem 
k činnosti do budoucna. Nerada bych usnula na 
„medaili“ (vavřínech). 

Ptal se Vladimír Němec
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Bratrský list

Podařilo se nám získat 310 000 ks certifikovaných 
nanoroušek pro Sýrii. Dárcem je výrobce, spol. 
SEN WORLD, s.r.o., se kterou jsem podepsal  
23. 3. 2023 darovací smlouvu (foto z podpisu je na 
řádových sociálních sítích). 
Hodnota daru činí 3 379 000,- Kč.
Bylo třeba zorganizovat dopravu. Šlo o převoz zbo- 

ží (celkem 9 palet) z Moravy do Prahy na Letiště 
Václava Havla. Odtud proběhl letecký transport 
do Bejrútu. Humanitární pomoc si zde převzal 
prezident Syrského arabského červeného půlmě-
síce Ing. Khaled Hboubati. Předání byla přítomna 
mimořádná a zplnomocněná velvyslankyně ČR 
v Syrské arabské republice paní PhDr. Eva Filipi.

Náš spolubratr Dr. Samir Masad osobně předal  
dar a zajistil podpis darovací smlouvy.
Pokud jde o náklady, tak nás doprava ze skladu na le-
tiště stála: 11 495,- Kč a letecká doprava 67 470,- Kč 
(spolubratr Samir zajistil, že fakturace byla bez 
marže dopravce spol. Aramex)

Ondřej Farka

 
Dar do Sýrie

Velikonoce 2023

Bratři a sestry,
prožíváme dobu radosti nad Kristovým prázdným 
hrobem. Dobu, ve které se naše každodenní tem-
noty prozařují světlem naděje. Dobu, kdy je starý 
kvas a bolest smýván krví samotného Beránka jako 
poslední a definitivní oběti.
Uvědomujeme si však, jak obrovskou výsadu 
máme, když se svobodně shromažďujeme v koste-
lích? Když máme to požehnání, že se smíme účast-
nit obřadů, prožívat společenství, radovat se na 
agapé?
Máme mezi sebou mnoho těch, kdo toto požehnání 
nemají. Ty, kteří se starají o nemocné děti, rodiče 
nebo jiné blízké a nemohou si dovolit je nechat sa-
motné. Ty, kteří musí pracovat ve směnách a nema-
jí možnost se zúčastnit. Ty, kteří jsou v zajetí bolesti 
nebo nemoci a nemohou opustit lůžko. A to hovo-
řím jenom o naší zemi, ve které nezuří válka. Něko-
lik set kilometrů od našich hranic je situace zcela 
jiná, do kostelů, škol a nemocnic dopadají bomby 
a rakety. A pokud pojedeme ještě dál, odkryjeme 
další, sice vzdálenější, ale neméně bolestivá místa, 
kde jsou do prachu zašlapávána ta nejzákladnější 

lidská práva; nejen Ukrajina jako oběť agresivní 
invaze, ale také občanské války v Súdánu, Somál-
sku či v Sýrii. A na mnoha dalších místech. Mohli 
bychom pokračovat nekončícím výčtem utrpení 
a bolestných míst, která dnešní svět staví jako ka-
meny do cesty Vzkříšenému.
V letošním požehnání Urbi et Orbi otec František 
vyzval, abychom to byli my, kdo zrychlují tep na-
děje ve světě. Jsme ti, jejichž plamen v sobě nese 
Velikonoční svíci – plamen, jehož světla neubývá 
a čím víc jej dáme, tím víc světla v temnotách bude, 

aniž by nám samotným ubylo. Takové je poselství 
Veliké noci.
Každý z nás, který složil svatolazarský slib, je 
tak zavázán službou. Pokud máme tu milost nést 
světlo Velikonoční svíce a odpovědět na Kristovo 
volání, pak by bylo vrcholem sobectví a ohavnos-
tí před Tváří Páně, abychom si jej nechali sami 
pro sebe, abychom své lucerny uzavřeli azbestem 
a dveře svých srdcí petlicí, aby nám neuniklo ani 
trochu světla a tepla. Světlo Kristovo nedostáváme 
pro sebe, ale abychom jím společně mohli prozářit 
temnoty tohoto světa.
A proto nezůstávejme v komfortním, uzavřeném 
pohodlí vlastních výdobytků a statků, stěn srdcí. 
Snažme se ulehčit blízkým i vzdáleným, snažme se 
ukázat, že Velikonoční světlo je to, co proměňuje 
svět, který Kristus jednou pro vždy přemohl.
Všem bratřím i sestrám ze srdce přeji a vyprošu-
ji radost, pokoj a mnoho sil do služby těm, kteří 
to nejvíc potřebují. Zrychleme tep naděje a dejme 
světu Kristovo Světlo, které tak zoufale potřebuje.
 

ATAVIS ET ARMIS!
  Bratr Vojtěch
 Praha, 9. 4. 2023

V sobotu večer 18. března se členové našeho Řádu účastnili v katedrále 
zádušní mše za našeho velmi aktivního člena kardinála Vlka, kterou 
sloužil arcibiskup Jan Graubner. Rádi vzpomínáme na jeho skvělé 
kázání o ekumenizmu na naší investituře ve Slavkově.
 Petr Jílek

Zádušní mše za kardinála Vlka
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V sobotu 11. března 2023 se Olšany u Prostějova 
staly místem setkání členů Brněnské komendy, 
olomoucko-ostravské komendy sv. Cyrila a Meto-
děje a pořadatelské Prostějovské komendy. Akce 
se zúčastnil velkopřevor Řádu J. E. PhDr. Ludvík 
hrabě Belcredi, GCLJ-J, moravský bailiv Rev. Ja-
roslav Kratka, ECLJ, velitel Brněnské komendy 
cfr. Jan Kauf, CLJ, jakožto dalších dvanáct řádo-

vých bratří a sester a tři adepti na vstup do Řádu 
ze Slovenska.
 Po neformálním shromáždění zainteresovaných na 
olšanské faře byl program zahájen v 16 hodin mší 
svatou v kostele sv. Jana Křtitele, kterou celebro-
val P. Andrzej Kaliciak, ChLJ, spolu s oltářními 
spolubratry P. Leszkem Rackowiakem, SChLJ, P. 
Adamem Cynarskim, SDS, jáhny Karlem Valte-

rem, SChLJ a Janem Černým. Zpívaná bohoslužba 
umocnila slavnostní ráz. Místní varhaník doprovo-
dil píseň Nedejme se k spánku svésti Petra Ebe-
na z jednotného Kancionálu, ordinarium a žalm 
Josefa Olejníka. Tyto kompozice propojily celé 
shromáždění, tedy klérus, ministranty, Lazariány 
a místní farníky v jeden zpívající celek. Požada-
vek II. vatikánského koncilu na actuosa participa-

Lazariánský den Moravskoslezského bailiviku v Olšanech

V neděli 19. března 2023 se sešlo sedm čle-
nů Královéhradecké komendy svaté Zdi-
slavy Řádu svatého Lazara Jeruzalémské-

ho v kostele sv. Jiří a sv. Zdislavy v Radhošti, který 
je pod patronací komendy, aby uctilo památku ze-
snulých členů Řádu. Spolu s P. Mgr. Jaroslavem 
Jiráskem jsme připravili zádušní mši za bývalého 
velitele a zakladatele komendy PaedDr. Augustina 
Andrle-Sylor, zesnulého v roce 2021, a Janu Lo-
renz, zesnulou v loňském roce 2022.
Při mši jsme si připomněli PaedDr. Augustina An-

drle-Sylor mimo jiné jako zakladatele a ředitele pla-
vecké školy a plaveckého oddílu ve Vysokém Mýtě, 
bývalého poslance Parlamentu ČR a významného 
donátora právě kostela sv. Jiří a sv. Zdislavy v Rad-
hošti, který tento svatostánek spolu se synem Bc. 
Richardem Andrle-Sylor zachránil před zkázou, 
stejně jako kostelík ve Slatině u Vysokého Mýta. 
Připomněli jsme též dámu Řádu paní Janu Lorenz, 
která se provdala do Německa a dlouhá léta tam 
žila. Po návratu do Čech na začátku 21. století se 
také výrazně zapojila do činnosti Oblastního spol-

ku Červeného kříže ve Vysokém Mýtě, do činnosti 
Okrašlovacího spolku v Potštejně a v neposlední 
řadě i do činnosti našeho Řádu, v němž našla mno-
ho přátel.
Mše se účastnili též rodinní příslušníci členů Řádu 
a po mši jsme se ještě společně poklonili památce 
zesnulých členů komendy u jejich hrobů na hřbi-
tově ve Vysokém Mýtě. Setkání jsme završili spo-
lečným obědem s příjemnými hovory v pensionu 
Jangelec na okraji Vysokého Mýta. 
 Karel Kouřil

Zádušní mše za zesnulé členy Řádu v Radhošti
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tio populi (= aktivní účast lidu) při katolickém ritu 
se zrcadlil v bratrské sounáležitosti a spirituální 
jednotě. Silně zapůsobilo podobenství o marno-
tratném synovi z 15. kapitoly Lukášova evangelia, 
vypsané ve verších 11–32. Duchovní Evangelické 
církve augsburského vyznání v Brně Rev. Jaroslav 
Kratka uvedl svoji homilii popisem obrazu Marno-
tratný syn jako pasáček vepřů (1618) vlámského 
malíře Petera Paula Rubense. Při naturalistickém 
vylíčení příběhu o obrácení hříšníka k víře, o ka-
jícnosti a odpuštění plála světla v očích i srdcích 
přítomných. Projev moravského bailiva byl esencí 
kazatelské profesionality a životní moudrosti.
Po závěrečném „ite, missa est“ jsme se přesunuli 
do farní budovy ke společnému agapé, kde pa-
novala všeobecná radost z opětovného setkání. 
Vzpomenuli jsme na velkobailva J. E. Ing. Ond-
řeje Farku, KCLJ, BMLJ, a velitele Prostějovské 
komendy cfr. Bohumíra Frelicha, CLJ, kteří se 
z důvodu zdravotní indispozice nemohli zúčastnit. 
Při formulování plánů a vizí do budoucna byl při-
jat návrh na zařazení skladby Krönungsmesse in 
C (KV 317) Wolfganga Amadea Mozarta v rámci 
pontifikální liturgie a investitury, jež se uskuteční 

16. září 2023 v 15 hod. v brněnské katedrále sv. 
Petra a Pavla; provedení zajistí dómský regen-
schori Petr Kolař a sbor Magnificat. Významným 
bodem jednání bylo představení tří postulantů ze 
Slovenské republiky. Je všeobecně známo, že Řád 
k výběru nových členů přistupuje se vší vážností 
a obezřetností. Síla Velkobailiviku České repub-
liky netkví v množství bratří a sester, ale v jejich 
lidských a duchovních kvalitách, osvojení skuteč-
ných řádových hodnot a etiky. Eventuální přijetí 
vysokoškolských pedagogů bratislavské univerzi-
ty Samuela Furky, Daniela Furky a primáře Patrika 
Palacky se jeví slibně a perspektivně. Organický 
růst Vojenského a špitálního řádu sv. Lazara Jeru-
zalémského je žádoucí – došlo by k posílení jak 
jeho kvality členské základny, tak celkové úrovně. 
Příjemným bonusem na závěr byla prohlídka vzor-
ně opravené kaple Panny Marie Matky církve ve 
dvorním traktu farního komplexu.
Lazariánský den Moravskoslezského bailiviku 
proběhl v důstojném s teplotně temperovaném 
prostředí, prodchnut bratrským porozuměním 
a odhodláním společně pokračovat v započatém 
díle. Všem se nám tímto dostalo významné posi-

ly. Taková družení s sebou nesou poselství, velký 
význam, pocity a myšlenky, při kterých členové 
Řádu zůstávají spojeni pevným poutem. Setkání 
v Olšanech u Prostějova nás posílilo v přesvědče-
ní, že akce podobného stmelujícího charakteru je 
záhodno pořádat i v budoucnu. Závěrem děkuji P. 
Leszkovi Adamu Rackowiakovi a členům Prostě-
jovské komendy za bezvadné zorganizování akce. 
Je na co vzpomínat. Deo gratias.
Karol Frydrych
 

PS: Církevní sbor ECAV v ČR se dlouhodo-
bě modlí za svoji bývalou farníci Táňu, která po 
transplantaci kostní dřeně zápasí s vedlejšími 
účinky, takže nadace, vytvořená na Katedře fyzi-
kální a teoretické chemie Přírodovědecké fakulty 
Univerzity Komenského (UK) v Bratislavě, kterou 
založil Samuel Furka a Daniel Furka , primář od-
dělení ambulantní chemoterapie Národního onko-
logického ústavu Patrik Palacka a studenti Lékař-
ské fakulty, je odpověď na naše modlitby za Ťáňu.  
Bohu vďaka za to. 
 Jaroslav Kratka

pokračování ze strany 5

Brýle jsou zcela všední záležitost pro řadu z nás. 
Často máme různé druhy brýlí, různé velikosti 
skel a obroučků, různé tvary a počty dioptrií. Vět-
šinou si je schováváme v zásuvkách a na různých 
místech s tím, že se někdy v budoucnosti budou 
někomu z rodiny hodit, či si je také schováme na 
památku po našich drahých zesnulých. Některé 
brýle nám věnovali i starší příbuzní s tím, že je 
budeme v budoucnu potřebovat, neboť zrak se 
samozřejmě věkem zhoršuje. Nyní ale jsou odlo-
ženy a my často nevíme, co s nimi.
Naše brýle ale mohou výrazně pomoci těm nej-
chudším v Africe a nyní ale už i v Moldavii 
a jinde ve světě. Konkrétně víme, že v Africe je 
nedostatek financí pro pořízení jakékoliv optiky 
enormní. Některé státy Afriky považují brýle 
za tak nákladnou věc, že se jejich hodnota rov-
ná ročnímu platu dospělého muže. Také víme, 

že některé země či oblasti v Africe řeší hlavně 
přednostně jídlo, vodu, nemoci, léky a pak až 
zdravotnické pomůcky či potřeby, kam bychom 
mohli brýle zařadit.
Členové Plzeňské komendy bl. Gerarda se roz-
hodli vybrat ve svých rodinách i u svých zná-
mých nepotřebné, ale jinak funkční brýle. Poda-
řilo se v roce 2022 získat více než dvě desítky 
brýlí, které byly na závěr roku 2022 předány 
plzeňské firmě Optikstudio Švarc, kde projdou 
odborným servisem jako například vyčištěním, 
utažením šroubků a přeměřením dioptrií včetně 
roztřídění. Takže tyto naše již nepoužívané brý-
le projdou takzvanou „omlazovací kůrou“ tak, 
aby mohly být znovu potřebné pro dospělé i děti 
v Africe či jinde ve světě. 
Naše komenda bude v této sbírce pokračovat 
i v roce 2023. Kamil Kuna

 
Brýle pro Afriku

Spolupráce Karlovarské komendy 
s komendou Hessen-Nassau v Německu

V dnešní těžké době bychom neměli zapomínat také na humanitární pomoc 
ostatním potřebným spoluobčanům, obzvláště v hospicích, které jsou pod 
patronací našeho Řádu. 
8. března 2023 emeritní prior a velitel komendy Hessen - Nassau  
E. J. Finta KCLJ-J, KMLJ, s chotí navštívili spolusestru Olgu Piště- 
jovou, OLJ,ředitelku hospice REHOS v Nejdku, a předali jí již podruhé 
různé textilie jako dar od komendy Hessen – Nassau.  Tyto textilní vý-
robky se jako  závěsy, záclony a ubrusy dobře hodí v hospici a k dekoraci 
Lazariánské kapličky. 
Se sestrou Pištějovou, OLJ, byla dohodnuta další spolupráce.
 Ernest Josef Finta

Nová kniha od populární 
dvojice evangelických 
farářů Jakuba Helebran-
ta a Karla Müllera.
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Několik postřehů ze Svaté zeměpokračování ze strany 5

Březen je ideálním obdobím pro návštěvu 
Izraele. Jaro je tam již v plném proudu, 
všechno kvete, den se prodlužuje. A je 

symbolické prožít postní dobu na místech, kde 
náš Pán prožil svůj pozemský život, učil, dělal zá-
zraky, podstoupil oběť a zvítězil nad smrtí. 

Desetičlennou skupinu poutníků duchovně do-
provázel náš řádový kaplan Mgr. Dušan Hejbal, 
emeritní biskup Starokatolické církve. 
Za dvanáct dnů se samozřejmě nestihne všech-
no, ale lze vidět to podstatné. Vypůjčenými auto-
mobily jsme projeli Svatou zemi z jihu na sever. 

Eilat, Mrtvé moře, Masada, Galilea, Jeruzalém 
a Betlém. Cesta nabitá poznáním a zážitky, z níž 
si dovoluji nabídnout několik osobních postřehů, 
možná i na pokračování. 

 Vladimír Němec

1 I 2 I  Mše svatá u kamenného oltáře na břehu 
Jordánu

3 I 4 I 5 I  9 I  Za místo Ježíšova křtu je poklá-
dán Yardenit, kde se stále křtí a obnovují křestní 
sliby.

6 I   Kafarnaum – Pán Ježíš jako bezdomovec 
na lavičce. Boží Syn se identifikuje s lidmi na 
okraji společnosti. „Cokoliv jste učinili jednomu 
z těchto mých nepatrných bratří, mně jste učini-
li.“ (Matouš 25, 40).

7 I  Zlatá brána v Jeruzalémě, zvaná též brána 
Milosrdenství (hebrejsky םימחרה רעש, ša‘ar 
ha-Rachamim). Nachází se přímo proti Olivo-
vé hoře, odkud má dle staré židovské tradice 
do města touto branou vstoupit Mesiáš. V 16. 
století dal sultán Sulejman I. bránu zazdít, aby 
zabránil příchodu Mesiáše. Jedněm i druhým 
jaksi unikla skutečnost, že Mesiáš již přišel. 
A že nepotřebuje brány, ale chce vstoupit do 
našich myslí, duší, srdcí. 

8 I  Nová brána v Jeruzalémě
Poblíž Nové brány, vně hradeb, prý kdysi stával 
špitál svatého Lazara – původní sídlo našeho 
Řádu. Dnes tam po něm není ani památky. 

10 I „Přejdi Jordán, řeku všech nadějí…“ Nej-
sem fanouškem pop music, natož pak paní He-
leny Vondráčkové. Ale tahle písnička zazněla 
koncem roku 1968, nedlouho po srpnové invazi 

1     2     

3     

4     
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pokračování ze strany 7

vojsk SSSR a Varšavské smlouvy. Byla to ja-
kási alegorie na posrpnový exodus mnoha 
našich obyvatel. Proto normalizační režim 
písničku brzy zakázal.

Když jsem jako čtrnáctiletý kluk poprvé četl 
Bibli (kralický překlad, jiný tehdy nebyl), 
představoval jsem si Jordán jako nějaký ve-
letok s prudkým proudem. Ve skutečnosti je 
to říčka, snad o něco širší než pražský Botič, 
s líně tekoucí nazelenalou vodou, obklopená 
kouzelnou vegetací. 

Bible neřeší velikost řeky ani průtok vody, 
protože to není učebnice zeměpisu (tak jako 
není učebnicí historie či biologie). Bible 
nám podává daleko zásadnější informaci: 
v Jordánu sv. Jan Křtitel křtil kající hříšníky 
a spolu s nimi přijal Janův křest i náš Spa-
sitel, čímž posvětil všechna vodstva a přede-
vším se ztotožnil s námi hříšníky. 

11  I   Izrael nejsou jen památky a poutní 
místa, ale i řada přírodních zajímavostí.
Patří k nim i invazivní ale krásný papoušek 
alexandr malý (Psitacula krameri).
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